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Gregor cseh nyelven énekelt Houstonban 

Közép-európaiak Texas-ban 

Gregor József (balról) és Andrejcsik István a színpadon 

J a n a c e k r e t t e n t ő e n 
népszerű egész Ameriká-
ban - mondja a világjáró 
basszista, Gregor József, 
aki ezút tal Hous tonban 
énekelte a Katja Kabano-
va kereskedőjének szere-
pét és aki egyebek mellett 
arról is beszámol, hogyan 
működik arrafelé a non-
profit törvény. 

- A közönség negyedórás 
ovációval ünnepelte az előadást 
- érzékelteti a sikert Gregor Jó-
zsef, aki november közepén ér-
kezett haza Texas-ból. A hous-
toni operában énekelte Szavjol 
Gyikoj, a kereskedő szerepét 
Leos Janacek Katja Kahanova 
című művében. 

- Egész Amerikában, de 
mondhatom, hogy az egész vi-
lágon rendkívül népszerű a 
cseh szerző - újságolja az 
énekművész. - A Houston 
Grand Opera művészeti igaz-
gatója egy roppant tájékozott 
és művelt zenetörténész, Ann 
Owens asszony, aki arra törek-
szik, hogy az operaház műso-
rán mindig legyen valami új-
donság, érdekesség, zenei cse-
mege. Most elhatározták, hogy 
az összes Janacek-operát be-
mutatják, közösen a dallasi 
színházzal. Az első volt a Kat-
ja Kahanova, amelynek szö-
vegkönyvét Osztrovszkij Vi-
har című drámájából írta maga 
a zeneszerző. Csodálatos zene-
mű. A feleségem nem szakma-
beli, hanem orvos, de annyira 
beleszeretett ebbe a zenében, 
hogy az összes próbán ott volt. 
A Kat ja Kahanova nemzetkőzi 
szereposztásban került színre, 
a címszerepet Catherine Malfi-
tano énekelte, akit a hazai kö-

zönség az eredeti helyszíneken 
felvett televíziós Toscából is-
merhet. Mondhatom, csodás 
művész. Iszonyúan felkészült, 
mint Amerikában általában 
mindenki, a legnagyobb sztá-
rok is. Drámai légköre van -
élmény volt vele dolgozni. Pe-
dig napi tíz órái próbáltunk. 
Természetesen cseh nyelven 
ment az előadás... Én csak bá-
multam Dávid Aldent, aki a 
világ legjobb operarendezóje: 
két teniszlabdát nyomogatott, 
ez afféle kézedzés nála; nincs 
rendezői példánya, mert az 
egész darab a fejében van. Kí-
vülről tudja, cseh nyelven. 

Egész Amerikában ő rendezi a 
Janacek-műveket - fantaszti-
kus figura! A houstoni-dallasi 
sorozat három év múlva foly-
tatódik a Jenufával és ugyan-
abban az évben egy Toscában 
is fellépek Houstonban. Előtte, 
2002-ben visszamegyek Ore-
gonba, Portlandbc, Don Alfon-
sót énekelem a Cosi-ban. 

Gregor Janacek-sorozata sok-
kal korábban is folytatódik: janu-
árban Svájcban került színre a 
Jenufa Guy Josten belga rendező 
irányításával. Kettejük kapcsola-
ta tíz évvel ezelőtt kezdődött 
Antwerpenben: Guy Josten vizs-
gaelőadása volt a Hamupipőke, 

amelyben Gregor is énekelt. Az-
óta számos alkalommal léptek fel 
együtt a világ operaszínpadain. 

A szegedi énekművésznek 
éppen csak fehérneműcserére 
volt ideje: este hazaérkezett, 
másnap reggel már úton volt 
Pestre, november 17-én volt a 
Szerelmi bájital bemutatója az 
Operaházban. A következő na-
pon fellépés a Millenniumi Ope-
ragálán, majd Don Pasquale és 
Pomádé-előadások következ-
nek... 

Gárdonyi házukban értem el 
telefonon, hogy a mecenatúrá-
ról szóló nemzetközi tapaszta-
latairól is megkérdezzem. 

- Nem szívesen mondom 
el, nehogy itthon valaki 
messzemenő következtetések-
re jusson ebből, de tény, hogy 
a rettentő gazdag Houston vá-
rosa egyetlen fillér támogatást 
sem ad az operaházának. A 
színházakat óriáscégek és ma-
gánszemélyek szponzorálják. 
De ott nagyon ki van találva 
ennek a módja és működik a 
nonprofit törvény is, a támoga-
tók leírhatják az adójukból az 
adományt. Kialakult koreográ-
fiája van a dolognak: az opera-
igazgató meghívja vacsorára 
szponzort, ahol az illető a sze-
replőkkel. a művészekkel is 
személyesen találkozhat. Az 
előadások előtt az előcsarno-
kokban hatalmas táblákat he-
lyeznek el, amelyeken föltün-
tetik a szponzorok nevét. Le-
het tanulni tőlük... 

Gregor József jól ismeri az 
itthoni szponzorálási szokáso-
kat is. Korábban nem egyszer 
szerzett támogatókat olyan jó-
tékonysági koncertekhez, ame-
lyeknek maga is szponzora 
volt. Azt mondja, ha a mene-
dzser titkárnője nem ismeri a 
művész nevét, akkor szinte 
nincs esély a pénzszerzésre. 
Nos, Gregor aligha kerülhetett 
valaha is ilyen helyzetbe... 

A Vivendi Telcom Hun-
gary szerepvállalása a mece-
natúra területén - vélemé-
nyem szerint példaszerű. 

Azt gondolom, és külföldi 
tapasztalataim is erre mutat-
nak, hogy a művészetek finan-
szírozása, fennmaradása a jö-
vőben a hasonló társadalmi el-
kötelezettségű „nagyvállalato-
kon", pontosabban azok mene-
dzserein múlik. Azon, hogy 
sokan lesznek-e ilyenek. 

Többévi szünet után ta-
valy decemberben ismét 
megrendezték a Kamera 
Hungária Televíziós Műso-
rok Fesztiválját, ám buda-
pesti esemény után idén 
már Szeged ad otthont a 
képernyős alkotók sereg-
szemléjének. A december 
7-9 közötti p rogramot a 
10-i gála koronázza majd 
meg, a rendezvény egyik 
fő támogatója a Vivendi 
Telecom Hungary. 

Csermely Ákos, a program 
főszervezője lapunk kérdésére 
válaszolva elmondta, minden 
évben másl kérnek fel zsűriel-
nöknek, s míg tavaly Szinetár 
Miklós voll garanciája a régi 
veszprémi eseménysorozat új-
raélesztésének, idén már Gaz-
dag Gyula tölti he ezt a tisztet. 
(A zsűri további tagjai vala-
mennyien külföldön alkotó, de 
magyar származású művészek, 
médiaszakemberek lesznek.) 

A szervezők korántsem csu-
pán a diákság nagy létszáma 
miatt döntöttek Szeged mellett, 
több városi is megkerestek, de a 
legszívélyesebb fogadtatásban a 
Tisza-partján részesítették őket. 
A csongrádi megyeszékhelyen 
akár végleges otthonra is lelhet 
a televíziós rendezvény, a szer-
vezők ugyanis nem akarnak 
vándorfesztivált. December II-
én, vagyis a gála uláni napon 
már azt is tudni lehel, „megra-
gad-e" a városban a Kamera 
Hungária, a főszervező, min-
denesetre úgy szeretne búcsúz-
ni: Jövőre, veletek, ugyanitt! 

Csermely urat egyenesen 
meglepte az a fogadókészség, 
amelyet Bartha László polgár-
mester vagy Petróczi Sándor 
moziigazgató részéről tapasz-
talt, de szinte mindenki támo-

gatta a kezdeményezést, akivel 
az ügyben találkozott. Említette 
a színházigazgatót, a helyi napi-
lap főszerkesztőjét, a Rádió 88-
at, a Tisza Volánt - a társaság 
buszoztatja a pesti résztvevő-
ket, illetve érdeklődőket - , a 
Picket és a Vivendi Telecom 
Hungaryt. 

Az utóbbi az Országos Rá-
dió és Televíziós Testület 
(ORTT) mellett a fesztivál má-
sik fő támogatója. Hála Isten-
nek. hogy akadnak olyan nagy 
cégek, amelyek áldoznak a kul-
túrára - mondja a Vivendivel 
kapcsolatosan Csermely Ákos, 
majd hozzáteszi: a lehető leg-
jobbkor álltak az esemény mel-
lé, hiszen mostanában vezetik 
bc új arculatukat, s nemrégiben 
kezdték ismertetni ügyfeleikkel 
az átalakított szervezeti struktú-
rát, a V-fon, V-com, V-net hár-
mast. 

A Vivendi az anyagi támo-
gatáson túl egy sor extra szol-
gáltatással is segíti a rendez-
vény sikerét: napi tudósítások 
az interneten, s a gála is „egye-
nes adásban" megy majd a vi-
lághálón. A döntőbe jutott alko-
tások letölthetők lesznek az in-
ternetről (www.hullamva-
dasz.hu), s az sem mellékes, 
hogy a fesztivál ideje alatt új 
médiumot alkalmazhatnak. Az 
internet nagyon fontos, az 
igénybevett szolgáltatásokat a 
rendezők nem is tudták volna 
piaci áron megvásárolni. 

A Vivendi ezen túlmenően 
két, úgynevezett kék számot is 
a szervezők rendelkezésre bo-
csát a fesztivál idejére, ezeken a 
vonalakon adhatók le a szava-
zatok a kedvenc műsorokra, il-
letve televíziós személyiségek-
re. Több mint 65 ezer szórólap-
ra nyomtatják majd ezeket a 
kék számokat. 

A S z e g e d i T u d o m á -
nyegyetem 22 ezer hall-
ga tó jáva l é s h á r o m e z e r 
oktatójával a Dél-Alföld-
nek, de az o rszágnak is 
e g y i k l e g n a g y o b b 
f e l s ő o k t a t á s i i n t é z m é -
n y e . M é s z á r o s Rezsó 
rek to r szer int a z intéz-
mény minden bizonnyal 
a t é r ség l e g k o r s z e r ű b b 
adatátviteli és távközlési 
r e n d s z e r é t h a s z n á l j a , 
amelynek kiépítésében a 
he ly i t á v k ö z l é s i c ég 
n e m c s a k üzleti p a r t n e r 
volt: szakmai tanácsok-
kal is segített. 

- Az adatátviteli rendsze-
rünk kiépítésének munkála-
tai 1996-ban kezdődtek meg. 
Azt mondhatom, hogy ez a 
Déltáv Rt.-vei közösen el-
kezdett nagyberuházásunk 
azóta is folyamatos, a 
műszaki alapok kiépítése 
megtörtént, a rendszer teljes 
kihasználása pedig az egye-
temi költségvetés függvé-
nyében bővül - tájékoztat a 
rektor. 

Az adatátviteli és távköz-
lési rendszer kiépítése és 
korszerűsítése mellett az 
egyetem szorosan 
együttműködött a Déltáv 
Rt.-vei egy új felsőfokú 
szakképzés akrcditációjában 
is. A fizikus tanszékek koor-
dinációjával valósult meg a 
hálózati adatátviteli felsőfo-
kú szakképzés az egyete-
men. 

U 

Jlm 
Mészáros Rezső a Szegedi 

Tudományegyetem 
rektora 

- Szegeden nem túl sok 
gazdálkodó szervezet műkö-
dik - mondja Mészáros 
Rezső - , de az nem kétséges, 
hogy az egyetemmel kölcsö-
nösen egymásra vannak utal-
va. Nekünk nyitni kellett a 
gazdasági szféra felé azért, 
h o g y p i a c k é p e s s z a k m á k b a n 

tudjunk korszerű szakkép-
zést kínálni a hallgatóknak. 
A gazdálkodó szervezetek-
nek pedig elemi érdekük, 
hogy speciális szükségleteik 
szerinti szakember-utánpót-
láshoz jussanak. 

Szegeden számos lokál-
patrióta szellemiségű szak-
ember dolgozik, akik tisztá-
ban vannak a helyi cégek és 
az egyetem egymásrautaltsá-
gával. Nagyon sok vidéki vá-
rosnak, így Szegednek is 
egyik legfontosabb szellemi 
tőkéje az oktatásban, különö-
sen a felsőoktatásban rejlik. 
A helyi cégek pedig ponto-
san tisztában vannak azzal. 

\ / Vivendi Telecom Hungary 
ó t t t i k ö t n inkt t 

A legnagyobb Internet-felhasználó 

Az egyelem figyel a gazdaságra 
^•com 

a vivendi te lecom hungary csoport tagjai 

hogy Szeged jövője csak ak-
kor lehet biztosított, ha az 
üzleti vállalkozások és a 
Szegedi Tudományegyetem 
összefognak, és közös erővel 
teszik minden szempontból 
értékesebbé városunkat. Egy 
dolgot kell tisztán látnunk: 
az információs forradalom 
kellős közepén vagyunk, és 
ha most nem próbálunk meg 
lépést tartani a szinte napon-
ta ugrásszerűen fejlődő in-
formációtechnikai infrastruk-
túrával, akkor végzetesen le-
maradunk. 

Ebben a kapcsolattartás-
ban nyújt nekünk hatalmas 
segítséget a V-fon, amely 
még Déltáv Rt.-ként az előbb 
említett infrastrukturális fej-
lesztés kezdeményezője volt. 
Tudjuk jól, hogy aki a leg-
modernebb adatátviteli rend-
szerek birtokosa és felhasz-
nálója, az hamarabb tud 
összeköttetést teremteni a vi-
lággal, és így a modern kor 
legnagyobb tőkéjének - az 
időnek - lesz birtokosa. 

Szerte a világon bevett 
szokás, hogy a lokális szék-
helyű multinacionális cégek 
rendkívül szoros kapcsolatot 
teremtenek a helyi felsőokta-
tási intézményekkel. Remé-
nyeink szerint Szeged lehet a 
központja az egyik olyan 
magyar régiónak, amely 
szinte mágnesként vonzza 
magához a legerősebb cége-
ket. amelyek a szellemi tőkét 
mindennél jobban megbe-
csülik. 

A Vivendi Te lecom Hungary az iránt kötelezte el magát, hogy új, emberibb arcot adjon 
a távközlésnek . Olyat, amely igazi szabadságot és végtelen lehetőségeket kínál . 
Je len leg közel 500 000 lakossági és üzleti partnerünknek nyújtjuk különböző minőségi 
szolgáltatások szé les körét a hang- és adatátviteltől a legmodernebb telekommuniká-
ciós fe lhasználásokig . A V-com az üzleti kommunikációban, a V-fon a távközlés i , a 
V-net pedig az internetes szolgáltatások területén formálja a világot az Ön igényeinek 
megfelelően. 

Merje velünk együtt elképzelni , hogy a világ másmilyen is lehet ... 

^ ^ Vivendi Telecom Hungary 
Összeköt minket www.vivendi.hu 

http://www.vivendi.hu

